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В данной статье проводится анализ запрета должностным лицам открывать счета в иностранных банках, 
расположенных за пределами территории Российской Федерации. Данный запрет в результате конституци-
онной реформы 2020 г. был включен в текст Конституции РФ. Федеральный закон об этом запрете был при-
нят еще в 2013 г., однако полноценная конституционно-правовая научная дискуссия по этому вопросу пока 
не сложилась. С повышением уровня этой проблемы до конституционного российское государствоведение 
должно будет в ней ориентироваться более уверенно.

В этой связи в публикации предложен анализ особенностей закрепления этого запрета в обновленной 
Конституции РФ и текущем законодательстве, обсуждается его место в системе близких правовых механиз-
мов, специфика его правовой природы, а также ряд интересных перспектив для развития дискуссии в россий-
ской науке конституционного права. 
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This article analyzes the prohibition for public officials to open accounts in foreign banks located outside 
the territory of the Russian Federation. This ban was included in the text of the Constitution of the Russian 
Federation as a result of the constitutional reform in 2020. The Federal law on this ban was adopted in 2013, but the 
constitutional and legal scientific discussion on this issue has not yet developed. As the level of this problem increases 
to the constitutional level, Russian constitutional studies should be better able to navigate it. 

Therefore, the publication offers an analysis of the features of this prohibition in the updated Constitution of the 
Russian Federation and current legislation, discusses its place in the system of similar legal mechanisms, the specifics 
of its legal nature, as well as a number of interesting prospects for the development of scientific discussion.

Keywords: the Constitution of the Russian Federation, constitutional reform, law on amendments to the 
Constitution of the Russian Federation in 2020, prohibition to open accounts in foreign banks, prohibition of 
incompatible activities, conflict of interests, lobbying.

DOI: 10.18572/1812-3767-2020-12-9-17


